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Jastrz^bska
Spotka
W^glowa SA

W panelu II dyskutowali (od lewej): Tadeusz Chroszcz, wojt Marklowic i przewodniczqcy Stowarzyszenia Gmin Gorniczych w Polsce, Dawid Kostempski, prezydent Swietochtowic
I przewodniczacy Gornosl^skiego Zwia/ku Metropolitalnego, Kazimierz Grzechnik, prezes Potudniowego Koncernu Weglowego. Zygmunt Lukaszczyk, wojewoda slaski,
Piotr Lltwa, prezes Wyzszego Urzedu Gorniczego, Leszek Kloc, dyrektor Pionu Produkcji Kompanii Weglowej SA, Jan Chojnacki, przewodniczacy rady nadzorczej ZG Siltech.

W kr$gu wielorakich interesow PANEL II We wspolistnieniu przedsi^biorstw gorniczych z lokalnymi samorzqdami - mimo zgrzytow - dominuje jednak wspoipraca.

JERZY CHROMIK
jchromik@gornicza.com.pl

osiem lat uzgodnien w rozmaitych kon-
figuracjach, poprzedzaja.cych wniosek o

koncesJQ na nowa^ parcel?. Jakiz przedsiebiorca
spoza gornictwa mia}by dose cierpliwosci, by
zniesc taka_ gehenn?? Powodz, ktorej mozna by
si^ ustrzec, gdyby strony porozumiary si? w
sprawie formalnoprawnych stosunkow grunto-
wych. To dwa z ciemniejszych odcieni, ktorymi
nasycony jest obraz wspolpracy przedsi^bior-
cow gorniczych z gminnymi Siisiadami. Bo sa_
tei barwy zclecydowanie jasnicjsze. O jcdnych
i drugich podc/as konferencji ,,Sl^skie gornic-

zobowia.zany-wierzyciel, powodujac, iz s^ one
nadzwyczaj pozytywne. Dhjgo by szukac w in-
nych sektorach tak poprawnych. I to pokazuje
dobry klimat - komentowal.

Jednoczesnie, wyraznie nawi^zuj^c do nie-
przychylnej gornictwu postawy wladz Zor i Gie-
raltowic, mowil o sytuacjach, ktore go zdumie-
wajq..

- Pierwsz^ likwidowana. w Polsce kopalnia,
byly Zory. W tamtym czasie bezrobocie w sa-
mym miescie skoczylo do przeszlo 40 procent.
To jest przestroga, aby nie kierowac si^ tylko in-
teresem politycznym i wyborczym, ale przyszlo-
sci:v gininy i istniej^cych w niej przedsi^biorstw.
Kiedy dzis Kompania W<^glowa nie moze SIQ d<>-

przyjdzie ktos inny, kto bedzie j^ blokowal mi-
mo decyzji koncesyjnej? - pytal prezes Litwa.

Szyb zawalidroga
Dawid Kostempski uczestniczyl w forum Wy-
dawnictwa Gorniczego i Polskiego Radia Kato-
wice w dwojakiej roli: prezydenta Swietocbio-
wic i prezesa Gornosl^skiego Zwi^zku Metro-
politalnego. Swoje wystaj>ienie rozpocza.1 od
spostrzezenia, ze relacje mi^dzy spolkami w?-
glowymi a jednostkami samorza_du terytorialne-
go stale sie^ poprawiajzi.

- Dzieje si^ tak mi^dzy innymi dlatego, ze
prezydenci miast, burmistrzowie, wojtowie s;i
COI-HK banlxiuj swiadomi mechanizrnow i

logu, opartego nie na czyjejkolwiek dominacji,
lecz na konsensusie i synergii - argumentowal
Kostempski.

Na fundamencie zaufania
Z jeszcze wi^kszym bagazem dobrych doswiad-
czen przyszedl na gorniczo-gminne forum Ka-
zimierz Grzechnik, prezes Pohadniowego Kon-
cernu Weglowego. Byry one tym bardziej intere-
suj^ce, ze spolka nalezy do silnej grupy energe-
tycznej Tauron, a przy tym prowadzi eksploata-
cj^ w dwoch wojewodztwach - sla_skim i ma}o-
polskim.

- I tu, i tarn nie mamy zadnych problemow w
bieza.cej wspolpracy z gminami. Dlaczego? Oba



spoza gornictwa mialby dose cierpliwosci, by
zniesc tak;i gehenn<;? Powodz, ktorej mozna by
sie. ustrzec, gdyby strony porozumialy sie. w
sprawie formalnoprawnych stosunkow grunto-
wych. To dwa z ciemniejszych odcieni, ktorymi
nasycony jest obraz wspolpracy przedsiebior-
cow gorniczych z gminnymi sa.siadami. Bo sa.
tez barwy zdecydowanie jasniejsze. O jednych
i drugich podczas konferencji ,,SIa,skie gornic-
two" otwarcie mowili pierwsi aktorzy panelu
poswi^conego wlasnie tym relacjom.

Te pola przykladnej i konfliktogennej wspol-
pracy rozgraniczal wojewoda sl^ski Zygmunt
Lukaszczyk.

Dwie strony i dobra wola
- Dialog wymaga dwoch stron i dobrej woli po
obu. O ile ktorakolwiek z nich siada do stohi
z zalozeniem o niemoznosci dogadania si^, to
w ogole szkoda do niego siadac. Cz^sto zdarza
sie., ze przedsi^biorstwa gornicze, niczym
niezobowi^zane, chetaie wspolpracuja^ z gmina-
mi w roznych obszarach. Tak dzieje sie. w ani-
mowaniu sportu, kultury, w dziedzinie zdro-
wia... Te postaci wspoldzialania nie &n niczym
wymuszone. Ale jest rowniez obszar wyznacza-
ny formalnymi regulacjami - Prawem geologicz-
nym i gorniczym, ustawa^ o zagospodarowaniu
przestrzennym - ktory rodzi konflikty, ale tez
pola do negocjacji. Jednym z nich jest
nieuwzgl^dnianie w studium uwarunkowan, a
potem w planie przestrzennego zagospodaro-
wania gminy zidentyfikowanych zloz kopalin.
To jest obowiazek gminy i ona musi to zrobic,
bo inaczej ingeruje wojewoda. I chociaz, wyda-
waloby si?, ta sfera nie powinna bye przestrze-
nin sporu, to przeradza sie. w konflikt, kiedy
gmina planuje na takim terenie budowe^ na przy-
klad duzych kompleksow mieszkaniowych lub
zakladow produkcyjnych ze swiadomosci^, ze
za jakis czas przedsiebiorca gorniczy otrzyma
koncesj? na wydobycie zloza z jej nastepstwami
w postaci deformacji terenu. To jest obszar, wy-
magaj^cy dogadania sie. stron z korzyscia^ dla
obu - mowi} Lukaszczyk.

Daniny co do grosza
Wojewoda zwrocil tez uwage^ na pozytywny
kontrast, obserwowany w sferze wywia_zywania
si§ gornictwa z danin publicznoprawnych na
rzecz gmin.

- By! czas, kiedy tworzone przed kilkunastu
laty spolki we.glowe byry w tak trudnej sytuacji
ekonomicznej, ze miary problemy z placeniem
naleznych gminom pieniedzy. Dzis to polozenie
radykalnie sie. zmienilo i naleznosci te - wyjaw-
szy jeden epizodyczny przypadek - sa. realizowa-
ne prawie w 100 procentach. To zmienilo relacie

raftowic, mowil o sytuacjach, ktore go zdumie-
waja,-

- Pierwsza, likwidowana, w Polsce kopalni^
byry Zory. W tamtyrn czasie bezrobocie w sa-
mym miescie skoczylo do przeszlo 40 procent.
To jest przestroga, aby nie kierowac si? tylko in-
teresem politycznym i wyborczym, ale przyszlo-
sciq. gminy i istniej^cych w niej przedsiebiorstw.
Kiedy dzis Kompania W^glowa nie moze si§ do-
gadac z gmina, Gierahowice, bo ta upiera sie.
przy swoich koncepcjach przysziosci, to przy-
pomina mi sie. powodz z 2010 roku. Rzeka
Ktodnica nigdy by nie wylala, gdyby istnialo po-
rozumienie mi^dzy spolk^ i gmin^ w sprawie
uregulowania gruntowych stosunkow formal-
noprawnych - wymienial wojewoda.

Ruletka zmiennej wtadzy
Prezes Wyzszego Urz^du Gorniczego Piotr Li-
twa spogl^dal na te. trudna_ koegzystencj^ z po-
zycji pahstwowego nadzoru gorniczego.

- Kwestie decyzji koncesyjnych nalez^ do
najtrudniejszych momentow, na jakie czeka
gorniczy przedsiebiorca. Proces od rozpozna-
nia zloza, poprzez zabiegi o koncesj^, po przy-
st^pienie do eksploatacji jest - przy naszych
uregulowaniach formalnoprawnych - gehenna,
dla inwestora. W przypadku Jastrz^bskiej Spol-
ki W^glowej trwa} on osiem lat. Czy mozna so-
bie wyobrazic przedsi^biorc? z innej branzy,
ktory miaJby tyle cierpliwosci, ale tez srodkow,
ktore trzeba wydac po drodze, aby czekac taki
szmat czasu? Stanowiska samorza,dow w spra-
wach opinii koncesyjnych sa, zroznicowane. Sn
gminy, ktore ch^tnie powiedziaryby ,,tak", ale s^
jednoczesnie takie, w ktorych nie ma sposobu
na uzyskanie zgody na prowadzenie dzialalno-
sci wydobywczej. W Jaworznie kilku przedsie.-
biorcow prowadzi bqj o eksploatacj^ na terenie
tego miasta ciekawego, latwego do udoste.pnie-
nia zloza dobrej jakosci w^gla. Natomiast mia-
sto ma takie stanowisko, jakie ma. Droga
przedsiebiorcy przez meke. nie konczy sie. przy
tym w momencie uzyskania decyzji koncesyj-
nej i podJQcia jej realizacji. Jego dzialalnoscjest
obliczona na dwadziescia, trzydziesci i wi^cej
lat. W tym czasie wladze samorz^dowe sie^
zmieniaj^. i bywa, ze ich poglady ewoluuj^. Do-
chodzi do sytuacji, z ktora^ spotkalismy sie.
w ubieglym roku w Bytomiu. W latach dzie-
wi^cdziesia^tych owczesny prezydent miasta
uzgodnil koncesj^ pod pewnymi warunkami
i eksploatacja - w naszej ocenie - byla prowa-
dzona zgodnie z nia.. Natomiast zmieniry si?
wladze i ich pogl^d na realizacJQ koncesji. Po-
dobnie jest w Gierahowicach. Jaki WIQC komfort
ma przedsi(jbiorca gorniczy, ktory przystepuje
do eksploatacii, bedac swiadomvm, ze za 20 lat

wice w dwojakiej roli: prezydenta Swi^tochto-
wic i prezesa Gornosl^skiego Zwi^zku Metro-
politalnego. Swoje wystapienie rozpocz^l od
spostrzezenia, ze relacje mi^dzy spolkami WQ-
glowymi ajednostkami samorz^du terytorialne-
go stale sie. poprawiaj^.

- Dzieje si$ tak mi^dzy innymi dlatego, ze
prezydenci miast, burmistrzowie, wojtowie s^
coraz bardziej swiadomi mechanizmow i narz^-
dzi, pozwalaja_cych im jak najwi^cej wyegze-
kwowac od spolek gorniczych oraz skutecznie
upominac si^ o respektowanie warunkow, ko-
rzystnych dla sla,skich gmin. Takim przykla-
dem jest Ruda Sl^ska, ktora w odniesieniu do
planu ruchu jednej z kopaln na jej terenie na la-
ta 2012-2014 wniosla 40 warunkow, ktore
Okregowy Urz^d Gorniczy w pelni zaakcepto-
wal. Mysl^, ze relacje gmina-przedsiebiorca
gorniczy przebiegaj^ w trzech aspektach: juz
prowadzonej eksploatacji, przygotowan do wy-
dobycia nowych zloz oraz - i o tym niewiele sie^

Droga przedsiebiorcy przez
mqkq nie konczy si$ przy tym
w momencie uzyskania decyzji
koncesyjnej i podjqcia jej
realizacji. Jego dzialalnoscjest
obliczona na dwadziescia,
trzydziesci i wiqcej lat.

mowi - klopbtliwej spuscizny po eksploatacji,
ktora juz wygasla. W Swietochlowicach byry w
przeszlosci dwie kopalnie. Zostafy zlikwidowa-
ne, natomiast pozostary problemy. W miescie
mam wiec dwa szyby i od pi^ciu lat wozimy si^
Katowickim Holdingiem W^glowym, ktory
uchyla sie^ od obowi^zku ich zabezpieczenia. Ja,
dysponuj^c rocznym budzetem wysokosci 162
milionow zlotych, musz? przerzucac sie^ racja-
mi z firm^ operuj^c^ miliardami. Kazdego roku
zabezpieczenie tych szybow kosztuje miasto pol
miliona. Mimo jednak tej dolegliwosci, pod-
trzymuj^ zdanie, ze gminy gornicze i jednostki
samorzajlu terytorialnego s^ skazane na wspol-
prac^. Przywolam tylko porownanie Bytomia
z Rud^ Sl^sk^. W Bytomiu zlikwidowano cztery
kopalnie i strukturalne bezrobocie si^ga w mie-
scie 18 procent. W Rudzie Sl^skiej fedruj^
cztery kopalnie i jesli uwzgl^dnimy jeszcze
usrugowe firmy z ich otoczenia - stopa bezro-
bocia utrzymuje si^ na poziomie osmiu pro-
cent. Juz tylko to zestawienie przekonuje, iz
warto wvoracowac przestrzen wzajemneeo dia-

czeii przyszedl na gorniczo-gminne forum Ka-
zimierz Grzechnik, prezes Pohldniowego Kon-
cernu W^glowego. Byry one tym bardziej intere-
suj^ce, ze spolka nalezy do silnej grupy energe-
tycznej Tauron, a przy tym prowadzi eksploata-
cje. w dwoch wojewodztwach - sla,skim i malo-
polskim.

-1 tu, i tarn nie mamy zadnych problemow w
biezqcej wspolpracy z gminami. Dlaczego? Oba
nasze zaklady - Sobieski i Janina - od wielu lat
s^ zakorzenione na swoim terenie. Prowadzi-
my dialog na kazdym szczeblu, poczawszy od
mieszkahcow. W Jaworznie, Myslowicach,
Chrzanowie i Libi^zu nasza, firm? - to takze
kwestia uczestnictwa w wydarzeniach sporto-
wych, kulturalnych i wielu innych - widac na
kazdym kroku. To budzi zaufanie mieszkan-
cow, ich przekonanie, ze jestesmy wiarygodni
i rozpoznawalni. Rzecza^ o pierwszorz^dnym
znaczeniu jest prowadzona polityka zatrudnie-
niowa. W naszych zakladach pracuje ponad SO
procent mieszkancow gmin, na ktorych terenie
fedrujemy, i ten udzial stale rosnie. Ma to istot-
ne znaczenie, poniewaz pracownik utozsamia
si$ ze swoj^ kopalni^. Z jednej wie.c strony zda-
je sobie spraw?, ze zaklad powoduje szkody, ale
tez doskonale wie, jaka jest jego perspektywa, i
obserwuje, ze te szkody sa, na bieza^co napra-
wiane. Owszem, i nam dokuczaja^ przewlekle
procedury uzyskiwania koncesji na perspekty-
wiczne pola, niemniej i w tej sprawie jedynym
rozwiazaniem jest dialog od podstaw. Nasze
otoczenie musi uwierzyc, ze nie jestesmy firma^
tymczasow^ i ewentualne szkody b^dzie mial
kto usun^c - mowil Kazimierz Grzechnik.

0 finansach nie przy herbacie
Zdaniem Tadeusza Chroszcza, przewodnicz^ce-
go Stowarzyszenia Gmin Gorniczych w Polsce,
relacje gornictwo-samorza^dy psuja^ przede
wszystkim sprawy finansowe. Wojt Marklowic,
poshiguj%c si^ graficznymi zestawieniami, prze-
konywai, ze w ostatnich 10 latach dochody
gmin w^glowych ustawicznie spadaj^. Dlatego
rozgraniczal pola, gdzie wspolpraca jest mozli-
wa, i te, gdzie dialog idzie opornie.

- Mamy ustawe^ o zagospodarowaniu prze-
strzennym i to jest pole, gdzie strony moga, sie.
dogadywac. W fazie studium uwarunkowan sa-
morzsid powinien uwidocznic kopalin^, zas w
fazie planowania zagospodarowania i wystepo-
wania przedsi^biorcy o koncesje. negocjowac
1 uzgadniac warunki eksploatacji. I w takim kie-
runku idziemy. Natomiast tarn, gdzie mamy do
czynienia z finansami prezes firmy gorniczej
i szef gminy niczego nie zalatwi^ przy herbacie.
Tu w grfj wchodzi scisle stosowanie prawa
- mowil Tadeusz Chroszcz.




